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رفع معارضان آزادراه شوشتری در مسعودیه

هادی حق بین، معاون فنی و عمرانی شــهرداری تهران: ۸۰۰متر لوله گاز از مســیر پروژه احداث آزادراه شهید 
شوشتری جابه جا شد تا این معارض از مسیر ساخت بزرگراه رفع شود. مدیریت شهری بر رفع معارضین در 

پروژه هایی که سال ها دچار وقفه در عملیات اجرایی بوده اند، تأکید دارد.

پاساژ »داد« پلمب شد
سیدمحمد موسوی، شــهردار منطقه ۱۱: حکم قضایی پلمب پاســاژ »داد« در منطقه ۱۱ اجرا شد. این اقدام 
مدیریت شــهری پایتخت در راســتای مقابلــه با ســاختمان های ناایمن و رفــع خطر بدون هیچ گونه مشــکل 

خاصی به پایان رسید.

سند برنامه کاهش آلودگی هوا تدوین می شود
علیرضا مزینانی، مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان تهران: در نخستین جلســه کارگروه کاهش آلودگی 
هوای اســتان تهران مصوب شــد ســند برنامه کاهــش آلودگی هــوا تدوین شــود. همچنین طرح ســاماندهی 

موتورسیکلت ها باید توسط پلیس راهور تهران بزرگ و شهرداری تهران بررسی و تصویب شود. 

اتمام ۱۰۰پروژه توسعه محله ای 
مهدی اخ الصنایع، شهردار منطقه ۱۰ : ۱۰۰پروژه توسعه محله ای در پویش »من شهردارم ۲« در نیمه نخست 
اردیبهشــت ســال جاری بــه اتمام رســید. بــا تــاش همــکاران در تمــام معاونت هــای منطقــه در بحــث اجرا و 

پیاده سازی پروژه های توسعه محله ای، اقدامات زیربنایی مطلوبی در سال جاری صورت گرفته است.

دوشان تپه آزادسازی شد
در جلســه ای با حضور شــهردار تهران و اعضای کمیسیون 
ماده۵، توافق دوشان تپه به تصویب رسید که حاصل آن تامین 
سرانه های خدماتی و کاهش ترافیک در محدوده شرق تهران 

خواهد بود.
محمدهادی علی احمدی، شهردار منطقه۱۳ با اشاره به توافق 
بین شهرداری تهران با نیروی  هوایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران درخصوص دوشان تپه گفت: با تصویب این توافق، تامین 
سرانه های خدماتی با بازگشــایی معابر منتهی به دوشان تپه 
و همچنین آزادســازی اراضی حدود ۸۰هکتاری آن و اتصال 

خیابان پیروزی به دماوند محقق می شود.
او افزود: به زودی حدود ۸۰هکتار از اراضی دوشان تپه با تصویب 
این توافق آزاد خواهد شد که شامل بازگشایی معابر خیابان های 
صفا، دهقان، پنجم نیروی هوایی و گذر شرقی - غربی حدفاصل 
خیابان های عادلی، دهقان می شود.شهردار منطقه۱۳ با اشاره به 
رونق محدوده مذکور، کاهش ترافیک و دسترسی پذیری معابر 
افزود: با آزادسازی اراضی دوشان تپه و بازگشایی معابر پیرامونی 
شــاهد تحول خوبی در بخش شــرقی پایتخت خواهیم بود.

علی احمدی با تأکید بر کاربری اراضی پایگاه هوایی دوشان تپه و 
لزوم حفظ باند فرودگاهی آن در مواقع بحران گفت: باند فرودگاه 
در وضعیت عملیاتی باقی می مانــد تا در هنگام موارد خاص یا 
حوادث و بلایای طبیعی از آن استفاده شود.او گفت: با توجه به 
پیگیری های چندساله مجموعه شهرداری منطقه۱۳ و همراهی 
مدیریت شهری در راستای درخواســت های مردمی مبنی بر 
بازگشــایی معابر دوشان تپه، جلســات متعددی برگزار شده 
است. ازجمله آن جلسات می توان به نشست های متعدد معاون 
شهرسازی شهر تهران و مدیرعامل و مدیران کل زیرمجموعه 
شهرداری، سازمان املاک و مستغلات با متولیان نیروی هوایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، نشست کارگروه ماده۵ با حضور 
مدیرعامل سازمان نوسازی شــهر تهران، مدیرکل طرح های 
شهری و رئیس ماده۵ اشــاره کرد؛ که این توافق در نهایت در 
جلسه ای رسمی به امضای شهردار تهران و اعضای کمیسیون 

ماده۵ رسید.

روابط عمومی و دغدغه ای به نام 
مشارکت مردم

فلسفه نامگذاری های مناسبت های مختلف در تقویم رسمی 
سالانه کشــور، توجه و تمرکز بر محتوای آن نامگذاری است؛ 
27اردیبهشت ماه نیز در تقویم های جهانی و هم تقویم رسمی 
ایران به عنوان روز ارتباطات و روابط عمومی به شــمار می آید. 
تا پیش از یکی دو دهــه اخیر گرچه واحــد روابط عمومی در 
ســازمان ها و دســتگاه های مختلف کم و بیش وجود داشت 
امــا ماموریت و شــرح وظایف آن بــه امور ســاده و حداقلی 
محدود می شــد، اما صنعــت روابط عمومــی در 2دهه اخیر 
با تغییــرات و پیچیدگی های پرشــماری همراه بوده اســت؛ 
امروزه روابط عمومی قلب تپنده هر ســازمانی به شمار می آید 
و به جرأت می توان ادعا کرد هیچ دســتگاه و ســازمانی بدون 
اتکای به یــک روابط عمومی فعال، پویا، تعاملی و هوشــمند 
نمی تواند به اهداف متعالی خود دســت یابــد. روابط عمومی 
امروز شــامل مجموعه مختلف و متنوعــی از دانش، تخصص 
و مهارت همچون رســانه، تصویــر، گرافیک، نویســندگی، 
آینده پژوهی، افکارســنجی، مخاطب شناســی، نظرسنجی، 
ارتباطات، شــفافیت، اقناع بخشی، روشــنگری، جهت دهی، 
انتقال پیام، تعامل، پاسخگویی، مطالبه گری و... است. امروزه 
نمی توان با اتکای به روابط عمومی های سنتی، منافع و اهداف 
سازمان و دستگاه ها را محقق کرد. از این رو شغل روابط عمومی 
در زمره ششمین شغل پر استرس در دنیا به شمار می آید، این 
استرس و سختی برای روابط عمومی هایی که رویکرد سیاسی 
و اجتماعی دارند، صدچندان است، اقناع و تنویر افکار عمومی، 
پاسخگویی و روشنگری درخصوص پیدا و پنهان جنگ رسانه 
و جنگ شناختی یکی از ماموریت های ســخت و پر استرس 
روابط عمومی ها به شــمار می آید که اگر بــا تخصص، دانش و 
تجربه کافی همراه نباشد، یک سازمان را آبستن حوادث و تبعات 
پرشمار خواهد کرد. به عنوان مثال گرچه بخش زیادی از وظایف 
محوله روابط عمومی ها، امــورات روزانه، مکاتبه، خبر، تصویر، 
تولید محتوا و... است اما کوچک ترین خطا و اشتباهی در هرکدام 
از همین موارد عادی و ســاده، به ســوژه ای برای شبکه های 
اجتماعی تبدیل خواهد شد، به عبارتی شاید روزانه ده ها خبر و 
تولید محتوا از سوی روابط عمومی ها منتشر شود و افکار عمومی 
بسیاری از آنها را درنظر نگیرد، اما قطعا کوچک ترین خطایی 
در همین تولید محتوا با بازدیدهای میلیونی و نقد و مخالفت 

مواجه می شود.
 آنچه روابط عمومی ها را در ایفای رسالت خود یاری می دهد فهم 
و ادراک مدیران بالادستی از ظرفیت ها، اختیارات، شرح وظایف 
و محدودیت های روابط عمومی است که می تواند فعالان عرصه 
روابط عمومی را در مسیر فعالیت خود باانگیزه تر و کوشاتر کند. 
این مولفه در کنار وجود نیروهای متخصص و کاردان در حوزه 
روابط عمومی، باعث ارتقای جایگاه و نقش روابط عمومی در هر 
مجموعه و دستگاهی خواهد شد. یکی از تأکیدات مهم رهبری 
در سال های گذشته، افزایش مشــارکت مردم در عرصه های 
مختلف بوده است، از حماسه سیاسی گرفته تا امسال که جهش 
تولید با مشارکت مردم نام گرفته است، تحقق این شعار در گرو 
عزم جدی، اســتراتژی و تاکتیک های نوین روابط عمومی ها 
در افزایش مشــارکت و هنر ارتباط با شهروندان در موضوعات 
مختلف اســت؛ هنر، مهارت، خلاقیت و توجه روابط عمومی ها 
می تواند شــهروندان را در مشــارکت در امور مختلف تهییج، 
تشــویق و یا بی انگیزه و دلســرد کند، از این رو ارتقای نقش و 
جایگاه روابط عمومی ها در هر سازمان و مجموعه ای از اولویت 
بالایی برخوردار است؛ مطالبه ای که گرچه بارها و بارها تکرار 

شده، اما تا تحقق آن فاصله معناداری وجود دارد.
 *معاون ارتباطات و امور بین الملل 
شورای اسلامی شهر تهران 

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشــهری در پــی مطالبــه گــری از شــهرداری های مناطــق 
اســت تا مشــخص شــود در هر منطقــه هــر روز چــه اقدامی 

انجام شده است.

منطقه 

جشــن دختران ترافیکی با هــدف نهادینه ســازی  رفتارهای صحیح ۱
ترافیکی در کودکان در دهه کرامت برگزار شد.

منطقه 

طرح مرمت روشنایی ایستگاه های اتوبوس در دستور کار قرار گرفته 9
است و طی یک ماه این طرح اجرایی می شود و به اتمام می رسد.

منطقه 

با اجرای 3۰۰مترمربع پیــاده روی تیپ۲ و ۱۰۰متر جدول ایســتاده، 5
عملیات ساخت سکوی ورزشی در بوستان تندرستی به پایان رسید.

منطقه 

معابر منطقه در آستانه میاد امام رضا)ع( آذین بندی شدند.۱2

منطقه 

ســیدمحمد فیاض، مدیــرکل هماهنگــی، نظــارت و پیگیــری امور ۱8
مناطق شــهرداری تهران از فرآیند اجرای پروژه هــای منطقه بازدید 

کرد.

منطقه 

 ســال گذشــته 35هزار تن آســفالت در شــبکه معابر توزیع شــد و 3
امسال این مقدار به بیش از 5۰هزار تن افزایش می یابد.

منطقه 

در راســتای پیشــگیری و کنتــرل آفــات گیاهــی ازجملــه سوســک ۱۱
چوبخــوار، طــرح باندینــگ درختــان آغــاز شــده اســت و همچنــان 

ادامه دارد.

منطقه 

شــهردار منطقه از رفع معارضان بزرگــراه بعثت در راســتای اجرای ۱6
ســاخت پروژه پــل بعثت خبــر داد و گفت کــه به زودی احــداث این 

پل عملیاتی می شود.

منطقه 

عملیات مقاوم ســازی  و پایدار ســازی  پارکینگ اندیشــه در دســتور 7
کار قرار گرفته است.

منطقه 

برای کاهش بــار ترافیکی بزرگــراه بســیج، پهلوگاه جدیــدی در این ۱4
محور بزرگراهی ایجاد می شود.

منطقه 

به مناســبت دهــه کرامت جشــن بــزرگ 3هزار نفــری دختــران در 2۰
ورزشگاه آریو مصلی نژاد برگزار شد.

منطقه 

به مناسبت ایام دهه کرامت و ولادت باسعادت امام رضا)ع( پرچم 2
رضوی در محوطه برج میاد برافراشته شد.

منطقه 

آموزش امداد و نجات در مدارس انجام شد و 9۰۰دانش آموز دختر ۱۰
و پسر در آن شرکت کردند.

منطقه 

طــی ۱۸روز حــدود ۲۲تــن پســماند خشــک از طریــق طــرح نوماند 6
جمع آوری شد.

منطقه 

به مناســبت گرامیداشــت دهــه کرامــت، جشــنی بــزرگ بــا عنــوان ۱3
»خواهر آفتاب« با حضور ۲هــزار دانش آموز دختر منطقه در زمین 
چمن ورزشگاه شهدای فرهنگی پیروزی برگزار و این دانش آموزان 

تکریم شدند.

منطقه 

به مناسبت دهه کرامت میادین و معابر منطقه با استفاده از 4هزار ۱9
متر ریسه های پرچمی و نوری، آذین بندی شدند.

منطقه 

بــه مناســبت روز دختــر از دختــران روزه اولــی کــه در پویــش  مــاه 4
مهربانی شــرکت کرده بودند و همچنین تعــدادی از دختران فعال 
در حــوزه فرهنگی، طــی مراســمی در مجموعــه فرهنگی شــهربانو 

تقدیر به عمل آمد.

منطقه 

در راســتای رضایتمنــدی شــهروندان، رنگ آمیــزی زیرمخزنی ها در ۱7
خیابان عــارف قزوینی و فرعی هــا به همت عوامل خدمات شــهری 

در دستور کار قرار گرفت.

منطقه 

از ابتدای طرح یکپارچه ســاماندهی و مقابله بــا زباله گردی تا کنون 8
بیش از 3۷هــزارو۶۷۷ کیلوگرم معادل 3۷تن پســماند خشــک از 
سطح محات ۱3گانه جمع آوری شده و تعداد ۱۲ اتومبیل غیرمجاز 

حمل پسماند نیز اعمال قانون و توقیف شده اند.

منطقه 

۶۰مصوبه با موضوع های خدمات شهری و عمرانی ترافیکی رهاورد ۱5
سومین دوره بازدید شهردار از محات ناحیه یک بود.

منطقه 

آشــنایی شــهروندان با طرح نوماند از طریق آموزش چهره به چهره 2۱
همچنــان ادامــه دارد و روزانــه 4۸نفــر از ایــن آموزش هــا بهره منــد 

می شوند.

منطقه 

طرح مبارزه با جوندگان مــوذی در جوی های روباز و محل های دفع 22
فاضاب و آب های سطحی منطقه اجرا شد.

صفحه آرا: آرش شاه سمندی صفحه آرا: آرش شاه سمندی

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

برنامه های دهه کرامت همزمان با میــلاد حضرت معصومه)س( 
از جمعه )21اردیبهشت( شروع شــده و تا میلاد امام رضا)ع( روز 
دوشنبه )31اردیبهشــت( ادامه دارد. امسال شهرداری تهران با 
توجه به تعطیلی روز جمعه و کاهش بار ترافیک و تردد، چند روزی 
جشــن میلاد امام رضا)ع( را زودتر برگزار می کند تا شهروندان 
فرصت شرکت در آن را داشته باشند. ازاین رو براساس پیش بینی ها 
جشن باشکوه امام رضایی ها با شعار »ایران حرم است« فردا برگزار 
می شود. عباس حیدری، سخنگوی معاونت امور اجتماعی و فرهنگی 
شهرداری تهران و دبیر اجرایی جشن بزرگ امام رضایی ها و مصطفی 
زیبایی نژاد، مدیرکل فرهنگی شهرداری تهران، در نشستی خبری 

برنامه های پیش بینی شده را تشریح کردند.

کلانشهرها میزبان جشن
از طریــق هم افزایــی صورت گرفته با 
شهرداران همه مراکز استان ها و تولیت 
آســتان قدس رضوی، به طور همزمان 
جشــن بزرگ امام رضایی ها در بیش از 
10کلانشــهر کشــور برگزار می شود. 
همچنین جشــن بزرگ امام رضایی ها 
یکشنبه )30اردیبهشت( همزمان با شب 
ولادت امام رضا)ع( در مشــهد برگزار 

خواهد شد.

جشن 4کیلومتری
براســاس پیش بینی ها، جشن روز 
جمعه )28اردیبهشــت( از ساعت 
16 تا 22 حدفاصل میدان هفت تیر 
تا میدان ولی عصر به طول 4کیلومتر 
)2کیلومتــر رفــت و 2کیلومتر 
برگشت( برگزار می شود. در طول 
مسیر خدمات فرهنگی و اجتماعی 

و... به شهروندان ارائه می شود.

ستاد گمشدگان
براساس پیش بینی ها و تجربه سال 
گذشــته قطعا شــهروندان حضور 
میلیونــی در این مراســم خواهند 
داشــت؛ ازاین رو برای رفاه بیشتر 
شرکت کنندگان و خدمت رسانی بهتر 
تدابیری هم برای اســتقرار تیم های 
اورژانس، ستاد گمشدگان و همچنین 

توزیع آب معدنی اتخاذ شده است.

هماهنگی با دستگاه های  
اجرایی و انتظامی

سعی مدیریت شهری برپایی جشنی 
باشــکوه همراه با نظم اســت. در 
راستای این رویکرد هماهنگی های 
لازم با دولت، اســتانداری و سایر 
دســتگاه های اجرایی، امنیتی و 
انتظامی انجام شده تا ارائه خدمات 
به نحو احسن و شایسته انجام شود.

شهربازی در بلوار کریم خان
پیش بینی می شــود حدود یک میلیون 
نفر در جشــن امام رضایی ها شــرکت 
کنند و البتــه آمادگی بــرای میزبانی 
شرکت کنندگان بیشــتر هم وجود دارد. 
در راســتای خدمت رســانی مطلوب به 
شــهروندان در این جشن، اکثر موکب ها 
در مســیر میدان هفت تیر بــه میدان 
ولی عصر )ضلع شمال( جانمایی شده اند 
و ضلع جنوب این مسیر )بلوار کریم خان( 

اختصاص به  شهربازی کودکان دارد.

مقصد، میدان ولی عصر
جایگاه  اصلی جشن در میدان ولی عصر 
خواهد بــود و برنامه های ویــژه ای هم 
پیش بینی شده که در 2نوبت قبل و بعد از 
نماز مغرب و عشاء اجرا می شوند. پخش 
صلوات خاصه امام رضا)ع( راس ساعت20، 
برقراری ارتباط زنده با حرم امام رضا)ع( و 
پخش از تلویزیون های شهری نصب شده 
در طول مسیر برگزاری جشن و نورافشانی 

میدان ولی عصر اهم برنامه ها هستند.

برپایی 400موکب
مدیریــت شــهری وظیفــه فراهم کردن 
زیرســاخت ها را بر عهده دارد و کار اصلی با 
مشارکت مردم )پایگاه های بسیج و گروه های 
جهادی و...( انجام می شود. ازاین رو برای برپایی 
400موکب جانمایی انجام شــده و قرار است 
12هزار خادم میزبانی از شهروندان را به عهده 
داشته باشند. البته در میدان ولیعصر از شمال 
تا خیابان زرتشت، از جنوب تا خیابان طالقانی و 
از غرب تا خیابان فلسطین هم این موکب ها برپا 

هستند و خدمت رسانی می کنند.

چایخانه های امام رضا)ع(
 امســال برپایــی 22چایخانــه
 امام رضا)ع( پیش بینی شده است 
که در 22میدان اصلی و بزرگ شهر 
دایر می شوند و تا تولد امام رضا)ع( 
)31اردیبهشــت( از شــهروندان 

پذیرایی می کنند.

  اجرای پویش 
زائر اولی ها )3گروه 
کودکان کار، زنان 
سرپرست خانوار و 
معتادان بهبودیافته در 
اولویت قرار گرفتند.(

 تهیه و توزیع کمک های 
مؤمنانه برای 
خانواده های بی بضاعت

برپایی مراسم گلریزان 
برای کمک به بیماران 
خاص و زندانیان 

ایجاد راه های ارتباطی 
از طریق شبکه های 
اجتماعی مانند سایت 
محبان الرضا که برای 
ثبت نام خادمان 
و موکب داران در 
دسترس است.

خدمت رسانی از 8مبدأاهم برنامه های دهه کرامت
براســاس گفته های مهدی علیــزاده، مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی 
تهران، این نــاوگان آمادگی کامل برای خدمت رســانی به شــهروندان در روز 
جمعه )2۸اردیبهشــت( برای شرکت در جشــن امام رضایی ها را دارد. براساس 
برنامه ریزی ها، خطوط منتهــی و عبوری به محدوده برگزاری مراســم )میدان 
هفت تیر تا میدان ولیعصر( با حداکثر ظرفیت و توان تقویت می شود. علاوه برآن 
اتوبوس ها از ۸مبدأ )میدان آزادی، شــهرک شــهید بروجردی، میدان خراسان، 
شهرک شهید محلاتی، میدان رسالت، میدان راه آهن، صادقیه و شهرری( اقدام به 
انتقال شرکت کنندگان به محل برگزاری مراسم می کنند. 2ساعت قبل از شروع 
مراسم خدمت رسانی ناوگان اتوبوسرانی شروع می شود و تا شامگاه جمعه و اتمام 

جشن ادامه خواهد داشت.

سرویس دهی 5 ایستگاه
به گفته هادی زند، مدیر ارتباطات و امور بین الملل 
شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه، همزمان 
با برگزاری جشــن باشــکوه امام رضایی ها، ناوگان 
ریلی تهران از ابتدای آغاز مراســم تا ساعت 22:۳۰  
خدمت رســانی ویژه به شرکت کنندگان در مراسم 
 ادامه خواهد داشت. ســرویس دهی از  ۵ ایستگاه 
)ایستگاه های شــهدای هفتم تیر، میدان حضرت 
ولی عصر)عج(،میدان جهاد، تئاترشهر و بوستان لاله( 
انجام می شود. همچنین با توجه به استقبال شهروندان 
از این جشن سرفاصله حرکت قطارها در خطوط یک، 
۳ و 6 کاهش می یابد. براساس تدابیر پیش بینی شده، 
مســافران می توانند در صورت شلوغی  ایستگاه های 
میدان حضرت ولی عصر)عج(  و شهدای هفتم تیر از 
ایستگاه های میدان جهاد، بوســتان لاله و تئاتر شهر 

برای رسیدن به مقاصد خود استفاده کنند.

یادداشت

خبر

 همه به جشن 
امام رضایی ها دعوتید

 فردا )2۸اردیبهشت( در مسیر میدان هفت تیر تا میدان ولی عصر 
جشن بزرگ میلاد امام هشتم)ع( با حضور میلیونی شهروندان برگزار می شود

۵۰۰دستگاه به دلیل مشکلات یکی از تولید کنندگان 
لغو شــد. بعضی از قراردادهایمان را هم پس از کشف 
قیمت در سفر به چین و مشــاهده قیمت های واقعی 
کاهش دادیم، چرا که ما نباید پول بیت المال را با خرید 

گران تر، ضایع کنیم.

   چرا شرکت طرف قرارداد شرکت 
ساختمانی است؟

شرکت ساختمانی طرف قرارداد شهرداری برای خرید 
از چین، شرکتی اســت که تامین مالی پروژه را انجام 
می دهد و به واردات خودرو کاری نــدارد. این اقدام 
مشابه کاری اســت که برای تامین مالی خطوط یک 
تا ســه متروی تهران اتفاق افتاد. در مقطعی که این 
خطوط احداث می شد یک شرکت نظامی چینی منابع 

مالی این سه خط را تامین کرد.

   اینکه گفته می شــود قرارداد با 
یک شرکت ساختمانی چینی بوده و حتی برای این 

موضوع ترک تشریفات شده است، صحت دارد؟
دوســتان گویا نمی داننــد که خریــد در تحریم چه 
شرایطی دارد، ما حتما موضوع را با نهادهای بالادستی 
و نظارتی هماهنگ کردیم و آنها در بخش بخش این 
موضوع حضور داشــتند اما همانطــور که قبلا اعلام 
کردیم آن شــرکت چینی بخشــی از یک هلدینگ 
بزرگ اقتصادی اســت که صرفــا تامین کننده مالی 
اســت، همانطور که تامین کننده مالی خط۱، 2 و ۳ 

متروی تهران یک شــرکت نظامی چینی بوده است. 
شرکت های تولیدکننده از مشــهورترین و بنام ترین 
شــرکت های تولید وســایل حمل ونقل عمومی در 

جهان هستند.

   خرید اتوبوس از خارج از کشور 
فقط در این دوره انجام شده است؟

تأکید می کنم نیاز تهران به اتوبوس نیاز فوری است. 
ما با این ملاحظه از تمام ظرفیت های داخل که البته 
به دلیل  خریداری نکردن در دوره های گذشــته خط 
تولیدشان از بین رفته بود، اســتفاده کردیم اما برای 
خرید فوری اتوبوس برقی ناگزیر به واردات هســتیم 
تا مردم بیش از این اذیت نشوند. استفاده از ظرفیت 
خارجی در دوره های پیشــین بســیار مرسوم بوده و 
آمارهای خرید اتوبوس های خارجی موجود است. با 
این حال ما برخلاف ادوار گذشته خرید خارجی را تنها 

به اتوبوس های برقی اختصاص دادیم.

   چرا از واگن تولید داخل استفاده 
نشده است؟

ما به شدت از ظرفیت تولید واگن های داخلی مترو هم 
که به تازگی به این مهم دســت پیدا کردیم استفاده 
می کنیم، ما حتی در خرید واگن های مترو هم شرط 
کردیم که تکنولوژی بوژی ها )بستر کشنده ها( حتما 
باید به داخل ایران وارد شــود. حمایت مــا از تولید 
داخل تنها به موضوع حمل ونقل محدود نمی شود؛ ما 

درخصوص پله برقی ها و آسانسورها که پیش تر از خارج 
خریداری شده بود و به دلیل عدم تامین قطعات مردم 
گهگاهی برای اســتفاده از آن دچار مشکل می شدند 
هم حمایت از تولید داخل را ســرلوحه اقدامات مان 
قرار دادیم. به طوری که حتی چند شــرکت داخلی با 
خریدهای شهرداری توانستند خط تولید راه بیندازند.

   آیا این قرارداد بــرای مدیران 
شهری هم محرمانه است؟

مهدی چمران، رئیس شورای شــهر تهران و روسای 
کمیسیون های مرتبط، نســخه ای از قرارداد را دارند، 
ازجمله خانم نرجس ســلیمانی، رئیس کمیســیون 
نظــارت و حقوقی شــورا و طبق گفته هــای معاون 
حمل ونقل شــهرداری، نســخه ای هم به دست آقای 
تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 

رسیده است.

   اگر قرارداد محرمانه اســت چرا 
تصاویر آن و لحظه امضای دوطرف ثبت و منتشر 

شده است؟
محرمانگی یک قرارداد به این معنا نیست که همه در 
یک جای مخفی به دور از هرگونه وسایل ارتباط جمعی 
و رســانه ای دور هم جمع شــده باشــند، بلکه طبق 
توافق و خواســته طرفین قرار داد برای مصون ماندن 
از تبعات تحریم های ظالمانه آمریــکا، قرار بود مفاد 
قرارداد، افشای عمومی نشــود. منظور از محرمانگی 
در حقیقت پرهیز از انتشــار عمومی در رسانه هاست. 
به نظر می رسد تصور این دوستان از قرارداد محرمانه 
یک اقدام غیرمعمول و زیرمیزی و یواشکی است. این 
تصور غلط است، بخش های قابل توجهی از مذاکرات 
منتهی به قرارداد از طرف ما فیلمبرداری شده است. 
از تمام مذاکرات تخصصی و کارگروه ها تصویر موجود 
اســت. خود قرارداد هم که به مراجع ذیصلاح داخلی 
داده شــده و بانک مرکزی، وزارتخانه هــای اقتصاد، 
صمت، نفت و امورخارجه هــم در جریان این قرارداد 

قرار گرفته اند.

   این قرارداد با توجه به حواشی آن 
به سرانجام خواهد رسید؟

 ما به عنــوان مجموعه تیم ایرانی متشــکل از وزارت 
کشــور، صمت، نفت، امورخارجه و نهادهای نظارتی 
و حقوقــی امیدواریم کــه با وجود تمــام هجمه ها و 
طراحی های ضدامنیتی خدشــه ای به قــرارداد وارد 
نشود و طرف چینی تا پایان قرارداد بماند و شیرینی 
اســتفاده از اتوبوس های برقی و با کیفیت نو را مردم 

تهران به زودی بچشند.

شفاف سازی 
درباره دیگر 
ابهامات موجود 

  چرا ناچار بــه واردات اتوبوس 
هستیم؟

هزینه تولید خودروهای چینی با قرارداد شهرداری 
بسیار ارزان تر از شرکت های ایرانی است. بخش های 
اصلی خودروهای خریداری شده از چین تماما خارجی 
اســت، این تجهیزات به ایران منتقل شــده و روی 
شاســی خودرو که به همراه برخی قطعات که تولید 
آن در داخل ایران اســت، ســوار می شــود. قرارداد 
شهرداری تهران با طرف چینی ارزان تر و کم  زمان برتر 
است، ضمن اینکه ۳سال هم برای بازگرداندن اصل 
و ســود پول طرف چینی فرصت وجود دارد. شــهر 
تهران در یک روایت 4۵۰۰دستگاه و به روایت دیگر 
۸۰۰۰دستگاه اتوبوس کمبود دارد. درخصوص تولید 
اتوبوس برقی عمــلا امکان تولید واقعــی در داخل 
وجود ندارد امــا اگر همین تعداد را هــم قرار بود، از 
شرکت های داخلی با همین ظرفیت تهیه می کردیم 
باید یک دهه مردم را معطل نگه می داشتیم، بماند که 
تا آن زمان بسیاری از اتوبوس های کنونی فرسوده می 
شــوند و اعدادی که گفتم نیز بیشتر خواهند شد. ما 
برای شکســتن این دور باطل و ایجاد یک جهش در 
تعداد اتوبوس های فعال شــهر نیاز به تزریق حدود 
۵هزار اتوبوس نو داریم. از سوی دیگر شهرداری خود 
را پرچمدار حمایت از تولید و کالای ایرانی می داند، 
اگر قــرارداد 2۵۰۰ اتوبوس برقی را بــا چین امضا 
کردیم، بیشتر از آن یعنی ۳۰۰۰دستگاه اتوبوس را 
با شرکت های خودروساز داخلی امضا کرده ایم. البته 

طی 2 هفته اخیر انتقادات و حواشی زیادی در 
خصوص قرارداد چین مطرح شده است که برخی از 
 این موارد سوگیری سیاسی داشته است . 
عبد المطهر محمد خانی ، سخنگوی شهرداری تهران 
در این  رابطه توضیحات تکمیلی ارائه کرده است

به ازای هر اتوبوس 97هزار یورو 
صرفه جویی کردیم

شهردار تهران با ارائه آمار و ارقام قرارداد خرید
 اتوبوس های چینی و قیمت آنها، به سؤالات و ابهامات 

درخصوص این قرارداد پاسخ داد

روز گذشــته علیرضا زاکانی در حاشیه 
جلســه هیأت دولت در جمع خبرنگاران 
ضمن پاسخ به برخی شــبهات و ابهامات 
درخصوص قرارداد خریــد اتوبوس های 
برقی از چین، در زمینه آمار و ارقام و قیمت 
این اتوبوس ها نیز توضیحاتی ارائه کرد تا 
پرونده شبهات و ابهامات درخصوص این 

قرارداد بسته شود.
شــهردار تهران درخصوص انتقادی که 
در زمینه ترجیح خریــد خارجی به جای 
خرید داخلی عنوان شــده بود،به صرفه 
مالی قرارداد با چین  اشــاره کرد و گفت: 
قبل از ســفر بنده به چین، پیشنهادات و 
نامه های رســمی خودروسازان داخلی به 
شهرداری تهران حکایت از قیمت316 تا 
34۷ هزار یورویی هر دســتگاه اتوبوس 
داشت و مبلغی که در وزارت کشور توافق 
و صورتجلسه شــد 323هزار یورو بود، 

 اما قیمــت قرارداد ما با طــرف چینی که 
ویژگی های مشابه یا بیشتر از خودروسازان 
داخلی دارد، به ازای هر دستگاه 220هزار 
یورو است که با احتســاب سایر هزینه ها 
به 250هزار یورو می رسد. به این معنا که 
در این قرارداد به ازای هر دستگاه اتوبوس 
۹۷هزار یورو صرفه جویی شــده است.او 
همچنین به مشــکلات خرید داخلی نیز 
اشاره کرد و یادآور شد: شهرداری تهران 
با پرداخت 236میلیــارد تومان، 32۷5 
اتوبوس از شرکت های خودروساز داخلی 
خرید اما 500 اتوبوس بیشتر به ما تحویل 
ندادند. کل اتوبوس و مینی بوس تحویلی 
به شهرداری به 2۷55دســتگاه کاهش 
یافت که 500دستگاه آن مینی بوس است 
و البته این تعداد از اتوبوس و مینی بوس ها 
به تدریج تا اوایل ســال بعد وارد ناوگان 

شهرداری تهران می شود.
 به گفته زاکانی، شهرداری تهران به ازای 
هر دستگاه اتوبوس حدود 250هزار یورو 

پرداخت می کند.

طی ۳2ماه اخیر در مجموعه مدیریت شهری با همکاری همه قوا و 
دستگاه ها و نهادها، راه جدیدی را  آغاز کرده ایم؛ راه جدیدی که در 
آن افق های دور و دست نایافتنی را با حرکت در مسیر انجام کارهای 
بزرگ، دست یافتنی کرده ایم. ۳2 ماه و ۱6روز است که در خدمت 
مردم تهران هســتیم. وقتی در ابتدای ایــن دوره به نظرات مردم 
مراجعه می کردیم صدر خواسته هایشان رفع آلودگی هوا و ترافیک 
بود. درواقع هم یک موضوع زیست محیطی و هم یک موضوع شهری 
را از ما طلب می کردند. این دو ویژگــی در مقام بیان راحت، اما در 
مقام عمل سخت اســت که تهرانی را تصور کنیم که آلودگی هوا و 
ترافیک نداشته باشــد. برای چنین منظوری یک سلسله اقدامات 
طراحی و این دو ویژگی و خواسته مردم هدف گذاری شد. در نهایت 
بخشی از آن اقدامات و توجه به این دو خواسته مدنظر قرار گرفت 
و بسته ای از اقدامات انجام شد. برای نمونه توجه ما به حوزه فضای 
سبز یک توجه رکنی و اساسی شد. در این زمینه طی ۳زمستانی 
که در مدیریت شــهری ششم پشت سر گذاشــتیم، موفق شدیم 
64۵هزار هکتار فضای سبز داخل شهر را توسعه بدهیم. این کار در 
سالیان گذشته نظیر نداشــته و برای این انجام شد که فضای سبز 
باعث رفع آلودگی هوا می شــود. خیلی نکات متفاوتی در رسانه ها 
در این مورد بیان می شــود اما باید گفت که اطلاعات درستی به 
جامعه منتقل نمی کنند؛ مثلا یکی از روزنامه ها مطلبی درباره قطع 
درختان خیابان ولی عصر منتشر کرد که مربوط به سال۹7 بود و از 
اساس بنیانی نداشت. البته پاسخ داده شد اما کسانی که این را بیان 

می کنند، علاقه ای به شنیدن حرف حق ندارند.
دومین  قدم هدف گذاری شریان های شهر چه آزاد راه چه بزرگراه و 
چه اصلاحات تقاطعی بود که از ۳2ماه پیش در دستور قرار گرفت و 
یک آزاد راه، 2بزرگراه و ۹۸ اصلاح تقاطعی را هدف گذاری کردیم و 
تا امروز 7.۳کیلومتر از بزرگراه بروجردی افتتاح شده و بقیه امسال 
افتتاح خواهد شد. بال غربی بزرگراه  یادگار امام نیز امسال افتتاح 
خواهد شد و پیوستگی آن به بروجردی آزادگان و ساوه امکانی مانند 
بزرگراه امام علی را در غرب تهران فراهم می کند. فاز نخست آزادراه 
شهید شوشــتری به طول 2.۹کیلومتر نیز در انتهای سال افتتاح  
خواهد شد و با اتمام آن یک و نیم درصد ترافیک تهران کاهش پیدا 
خواهد کرد. همچنین ساخت تونل ۹کیلومتری شهید متوسلیان 
 به زودی آغاز خواهد شد و می توانیم شبکه شریانی بزرگراهی شهر 
را طوری تنظیم کنیم که منجر به روانی حرکت خودروها و کاهش 
ترافیک و آلایندگی  شود. ۹۸ اصلاح تقاطعی در دست ما بود. این 
تعداد عملا 7۹۳کیلومتر راه مردم را به ۵۳کیلومتر بدل می کند و 

یک میلیون لیتر مصرف بنزین را در یک روز کاهش می دهد.
بنابراین بســته اول ما بسته فضای سبز و بســته دوم شریان های 
شهری و ایجاد زمینه رفت وآمد تسهیل شده و کاهش مسیر سفر 
بود. اما مرحله ســوم تحول در حوزه حمل ونقل عمومی بود. امروز 
۳4درصد جابه جایی مسافر با حمل ونقل عمومی است. این معادله 
باید برعکس  شــود و ۳۰درصد حمل ونقل مردم باید با حمل ونقل 
شخصی باشــد. ما اتفاقاتی را که باید در ســال۱42۰ رخ می داد، 
۱۰ سال جلو کشیدیم و پایان ساخت خطوط جدید مترو را حداکثر 

تا ۱4۱۰ قرار دادیم.
گام بعدی نیز بسته برقی سازی  و بعد هم هوشمند کردن سفرهای 
شهری است. این بسته کلی است که برای رفع آلودگی و رفع ترافیک 
طراحی شده و الزاماتی مانند هوشمند سازی  و بستر سازی  مناسب 
دارد. به این ترتیب امسال یک ســال بی نظیر نسبت به سال های 
پیشــین جهت عبور از هوای آلوده و مزاحمت های ترافیکی برای 

مردم است.

 3گام بزرگ
 برای رفع 

دغدغه 
شهروندان

پاسخ به تمام شبهات
  پاسخ به تمام شبهات

قرارداد چین
نگاهقرارداد چین

 حمل
 و نقل

فرخنده رفائی
روزنامه نگار

استفاده از ظرفیت 
خارجی در دوره های 

پیشین بسیار 
مرسوم بوده و 
آمارهای خرید 

اتوبوس های 
خارجی موجود 

است. با این حال 
ما برخلاف ادوار 

گذشته خرید 
خارجی را تنها به 

اتوبوس های برقی 
اختصاص دادیم

علیرضا زاکانی 
شهردار تهران

 محمودرضا کبیری یگانه


